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W sprawie: likwidacji Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku   

 

 Roman Giedrojć 

 

Działając na podstawie art. 23 ust. 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku  

o samorządzie województwa (Dz.U. z 2016 r. poz. 486), § 13 Statutu Województwa 

Pomorskiego, § 23 Regulaminu Pracy Sejmiku Województwa Pomorskiego wnoszę 

interpelację w sprawie likwidacji Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku, 

prosząc o przedstawienie profesjonalnej analizy prawnej i finansowej związanej  

z tą likwidacją w celu „wchłonięcia” majątku Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania  

w Słupsku przez Akademię Pomorską w Słupsku. 

Z dostępnych informacji wynika, że nie przeprowadzono dokładnej analizy finansowej 

odnoszącej się do ewentualnych efektów ekonomicznych „przejęcia” Wyższej Hanzeatyckiej 

Szkoły Zarządzania w Słupsku przez Akademię Pomorską. Nie dokonano także 

profesjonalnej analizy biznesplanów w zakresie funkcjonowania Akademii Pomorskiej  

po przejęciu majątku Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku.  

Nie jest wiadome, czy przejęcie majątku Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania 

w Słupsku przez Akademię Pomorską nie jest jedynie próbą zakrycia poważnych kłopotów 

Akademii. 

Wydaje się, że Akademia Pomorska nie ma pomysłu na dalszy rozwój, licząc głównie 

na finansowanie z budżetu. Tym samym przekazanie samorządowego majątku Wyższej 

Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku do Akademii Pomorskiej jest trudne  

do zrozumienia i zaakceptowania, nie tworzy bowiem żadnej dodanej wartości i jest jedynie 

realizacją nieuzasadnionej ekonomicznie i organizacyjnie potrzeby pozyskania kolejnego 

obiektu przez Akademię Pomorską. Akademia posiada już wiele obiektów, które przy 

aktualnej liczbie studentów są co do rodzaju i wielkości wystarczające. 

Przekazując obiekty Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku  

do Akademii Pomorskiej samorząd nie uzyskuje niczego w zamian. Nie ma także gwarancji 

uzyskania dodatkowej wartości intelektualnej lub gospodarczej. W związku z tak istotnymi 

wątpliwościami proszę o przedstawienie jakie dodatkowe wartości są spodziewane  



dla regionu po przekazaniu obiektów Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku 

do Akademii Pomorskiej. 

W mojej ocenie istnienie jednej dużej uczelni niszczy konkurencję w świecie nauki. 

Uważam, że znacznie lepszym rozwiązaniem byłoby utworzenie na bazie Wyższej 

Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku konkurencyjnej dla Akademii Pomorskiej 

uczelni państwowej. Wydaje się, że koszt utworzenia na bazie Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły 

Zarządzania w Słupsku uczelni państwowej byłby zbliżony do kosztów, jakie powstaną  

w wyniku przekazana do Akademii Pomorskiej obiektów Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły 

Zarządzania w Słupsku i utworzenia na Akademii Pomorskiej kierunków zarządzania.  

Ponadto należy zwrócić uwagę, że Akademia Pomorska nie jest uczelnią 

przegotowaną kadrowo i organizacyjnie do kształcenia na kierunkach zarządzania. Nie ma 

gwarancji, że doświadczenia Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku zostaną 

przejęte przez Akademię Pomorską, gdyż nie ma pewności, że kadra Wyższej Hanzeatyckiej 

Szkoły Zarządzania w Słupsku do Akademii Pomorskiej znajdzie zatrudnienie w Akademii 

Pomorskiej. Ponadto nie wiadomo, czy wydział zarządzania na Akademii Pomorskiej będzie 

oddzielnym wydziałem kierowanym przez aktualne kierownictwo Wyższej Hanzeatyckiej 

Szkoły Zarządzania w Słupsku.  

Podniesione przeze mnie argumenty potwierdzają, że Akademia Pomorska zamierza 

jedynie przejąć majątek Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku,  

a nie wartości intelektualne uczelni i jej wieloletni dorobek. Należy także podkreślić,  

że konkurencja między małymi uczelniami zawsze jest lepsza niż tworzenie jednej dużej 

uczelni.  

Z tych względów moja interpelacja stała się konieczna. 

 

 

Odpowiadając na interpelację Pana Radnego z dnia 14 kwietnia 2016 r., dotyczącą 

likwidacji Wyższej Hanzeatyckiej Szkoły Zarządzania w Słupsku, w oparciu  

m.in. o wyjaśnienia Pomorskiej Agencji Rozwoju Regionalnego S.A. z siedzibą w Słupsku, 

która odniosła się do kwestii podniesionych w Pana piśmie, uprzejmie informuję,  

co następuje. 

Wyższa Hanzeatycka Szkoły Zarządzania w Słupsku (zwana dalej WHSZ lub Szkołą) 

została utworzona w kwietniu 1995 r. przez założyciela: Pomorską Agencję Rozwoju 

Regionalnego S.A. w Słupsku (PARR S.A.). Wkład PARR S.A. w założenie uczelni wyniósł 

103.000 zł. Poza ww. wkładem założycielskim PARR S.A. nie wyposażała WHSZ w żadne 



inne zasoby, w szczególności nie przekazywała żadnych nieruchomości. Nieruchomość 

będąca własnością WHSZ została nabyta przez samą Szkołę, za środki wypracowane  

w ramach własnej działalności.  

W dniu 1 kwietnia 2016 r., za zgodą Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego, 

Pomorska Agencja Rozwoju Regionalnego S.A. jako założyciel WHSZ otworzyła likwidację 

Szkoły. Powodem podjęcia decyzji o likwidacji była nierentowność tej uczelni. W latach 

2011 - 2015 Szkoła wygenerowała stratę w łącznej wysokości ponad 4,2 mln zł. W ostatnich 

latach spadła również drastycznie liczba studentów przyjmowanych na I rok studiów  

do poziomu ok. 100 osób, który to poziom nie wystarcza do pokrycia kosztów działalności 

WHSZ. 

Według informacji przekazanych przez likwidatora WHSZ, w marcu 2016 r. Szkoła 

utraciła płynność finansową i na dzień otwarcia likwidacji posiadała już zadłużenie  

za wymagalne zobowiązania krótkoterminowe wobec dostawców usług i mediów oraz części 

pracowników i zleceniobiorców w  wysokości 116.470,40 zł. 

Akademia Pomorska w Słupsku zawarła porozumienie z założycielem Szkoły, na mocy 

którego zobowiązała się do wniesienia środków finansowych, niezbędnych  

do przeprowadzenia procesu likwidacji oraz zakończenia kształcenia studentów w bieżącym 

roku akademickim 2015/2016, w szczególności poprzez zakup lub wynajem składników 

majątkowych WHSZ. 

Godny podkreślenia jest fakt, że powyższe uzgodnienia zostały wsparte decyzją 

Ministra Nauki i Szkolnictwa Wyższego z dnia 20.04.2016 r., który wyraził  zgodę  

na wprowadzenie do Akademii Pomorskiej nowego kierunku zarządzanie. Dzięki 

uzyskanemu przez Akademię Pomorską  uprawnieniu do prowadzenia ww. kierunku, 

dotychczasowi studenci WHSZ  będą mogli kontynuować studia w Słupsku. 

Odnośnie podnoszonej przez Pana kwestii nieprzygotowania Akademii Pomorskiej pod 

względem kadrowym i organizacyjnym do kształcenia na kierunku zarządzanie, należy mieć 

na uwadze, że uczelnia ta deklaruje gotowość zatrudnienia pracowników WHSZ. W obliczu 

uzyskanej zgody na prowadzenie nowego kierunku, przygotowywane są obecnie procesy 

rekrutacyjne na wolne stanowiska w Akademii. O zatrudnienie na tych stanowiskach ubiegać 

się będą przede wszystkim dotychczasowi pracownicy WHSZ, mający wiedzę  

i doświadczenie w kształceniu na ww. kierunku.   

Po zakończeniu procesu likwidacji i spłaceniu wszystkich zobowiązań, w tym kosztów 

likwidacji, pozostała z procesu likwidacji część mienia WHSZ zostanie przekazana 

nieodpłatnie na rzecz Akademii Pomorskiej zgodnie z zapisami Statutu WHSZ i treścią 



porozumień zawartych pomiędzy założycielem WHSZ (a następnie jej  likwidatorem)  

a Akademią Pomorską. Warto zaznaczyć, że za ideą przekazania majątku WHSZ na rzecz 

Akademii Pomorskiej opowiedziały się lokalne jednostki samorządu terytorialnego (Miasto 

Słupsk i Powiat Słupski) oraz organizacja samorządu gospodarczego (Słupska Izba 

Przemysłowo – Handlowa). Poparcie dla decyzji założyciela wyraziła większość 

pracowników uczelni, a także przedstawiciele studentów.  

Warto dodać, że ww. konsolidacja WHSZ z Akademią Pomorską wpisuje się w ideę 

stworzenia Słupskiego Ośrodka Akademickiego. Nie bez znaczenie jest także fakt, iż w dniu  

18 grudnia 2013 r. podpisane zostało pomiędzy WHSZ, Akademią Pomorską oraz PARR S.A. 

porozumienie intencyjne w sprawie konsolidacji obu uczelni, bez względu na formę prawną 

tej konsolidacji. Powyższe porozumienie intencyjne świadczy o tym, że w rozumieniu samych 

ówczesnych władz Szkoły, konsolidacja z Akademią Pomorską była właściwym kierunkiem  

w ramach rozpatrywanych scenariuszy jej dalszego funkcjonowania.  

Z perspektywy Samorządu Województwa Pomorskiego, korzyści związane  

z rozwiązaniem problemów wynikających z trudnej sytuacji finansowej Szkoły poprzez 

przejęcie jej majątku, studentów oraz kadry przez Akademię Pomorską to przede wszystkim: 

1) zminimalizowanie ryzyka wykorzystywania w przyszłości majątku nieruchomego 

Szkoły na cele i funkcje inne niż edukacyjne; 

2) umożliwienie studentom Szkoły kontynuacji nauki w Słupsku poprzez zachowanie  

i utrzymanie w przyszłości dotychczasowej oferty kształcenia Słupskiego Ośrodka 

Akademickiego; 

3) zagospodarowanie potencjału kadrowego Szkoły i utrzymanie go w Słupsku. 

 

W odniesieniu do sugestii Pana Radnego, iż najlepszym rozwiązaniem dla WHSZ 

byłoby przekształcenie jej w państwową wyższą szkołę zawodową należy wskazać,  

że podobne rozwiązanie było swego czasu brane pod uwagę, ale okazało się niewykonalne  

z uwagi na obowiązujące uwarunkowania prawne. Nawet pomijając aspekt prawny,  

w sytuacji finansowej, w której znalazła się Szkoła w ostatnich miesiącach, jest ono 

całkowicie nierealne. 

Do zarzutów zgłoszonych w Pana interpelacji pod adresem Akademii Pomorskiej 

trudno się ustosunkować, ponieważ nadzorowanie funkcjonowania tego podmiotu nie leży  

w kompetencji Samorządu Województwa Pomorskiego.  

 

 


